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Balkáni véletlenek 
Az utolsó alma sem esett messze a fájától. Mármint Albánia a 

Balkántál. Nem is lenne semmi különös benne, elvégre oda-
tartozik, ha az utóbbi egy évben a balkáni „almák" nem 
kísértetiesen ugyanarra a helyre potyognak. Románia kezdte: 
választások tavaly májusban, s a másodvonalbeli kommunista 
vezetőkből alakított Nemzeti Megmentési Front elsöprően, több 
mint herven százalékkal győzött Bulgária következett: simán nyert 
a kommunistából szocialistává vedlett volt állampárt. 
Jugoszláviában dettó. És a szavazatok összeszámlálása után kiderü 
It. hogy Albánia sem kivétel; az abszolút többséget ugyan nem 
szerezte meg, de Ramiz Alia Albán Munkapártja alakíthat 
kormányt. Véletlen egybeesések persze előfordulhatnak, még az is 
lehet véletlen, hogy mindegyik balkáni választás eredménye 
látszólag a többség akarata ellenére keletkezett. Romániában 
hónapokig tüntettek a diákok, míg a „bányászok" rendet nem 
csináltak Bukarestben, Bulgáriában ismét tömegek gyűltek az 
utcára, s a kormányt váratlanul sikerült is megbuktatni. Március 
9-én Belgrádban ugyanez már nem ment- Jugoszláviában is volt 
azonban két halott és több száz sebesült, csakúgy, mint a 
szomszédoknál. S hogy a véletlen teljes legyen: tegnap Albániában 
is beütött a krach. A választások után Shkodra városában a 
demokrata párt helyi vezetője , s még hat ember vesztette életét az 
összetűzésekben, mára pedig hírek szerint az albán városokban 
általános felkelés várható. 

PJ. 

Kurd segélykérés 
Az iraki ellenzék egyik legfőbb 

vezetője. Maszúd Barzani hétfőn 
felszólította a nyugati kormá-
nyokat. hogy adjanak segítséget 
az iraki kurdoknak. 

Barzani - a Kurd Demokrata 
Párt vezetője - az amerikai és a 
f rancia e lnökhöz, a brit kor-
mányfőhöz és az ENSZ főti t-
kárához intézett üzenetében azt 
állította, hogy az iraki kormány-
erők valósággal mészárolják a 
kurd lakosságot. - A bagdadi 
kormány csapatai ártatlan 
emberek ezreit gyilkolták le, a tü-
zérség bevetése és az ál landó 
bombázás pedig ú jabb ezrek 
halálát okozta . Ennek követ-
keztében több mint hárommillió 
kurd hagyta el lakóhelyét, s 

menekült a hegyekbe, vagy indult 
Irán és Törökország felé -
mondta. Barzani élelmiszerek, 
gyógyszerek és sátrak küldését 
kérte, egyben felszólítva az ENSZ 
Biztonsági Tanácsát : hozzon 
intézkedéseket a „kol lekt ív 
mészárlás" leállítására. 

A teheráni rádió szerint a két 
iraki szent városból, Nadzsafból 
és Kerbalából elmenekült a 
lakosság többsége, de ezek a 
helyek még ellenállnak az iraki 
kormányerők ostromának. Egy 
iraki ellenzéki szervezet hétfői 
közleménye szerint csak az elmúlt 
24 órában mintegy 30 ezer iraki 
kurd lépte át a török határt 

Függetlenségi játszmák 
A balti köztársaságoknak meg 

kell gyorsítaniuk a Moszkvával 
folytatott tárgyalásokat a füg-
getlenség kérdéséről - jelentette 
ki Arnold Rüütel. Az észt 
parlament elnöke - aki George 
Bush elnökkel és James Baker 
külügyminisz ter re l folytatot t 
washingtoni tárgyalásait értékelte 
ú j ság í róknak nyi la tkozva -
elismerő szavakkal méltatta, hogy 
az Egyesült Államok változatlan 
álláspontot képvisel a Baltikum 
kérdésében: törvénytelennek 
ismeri el Észtország, Lettország 
és Litvánia megszál lását és 
annektálását. 

Tallinnban nagyra értékelik, 
hogy az Egyesült Államok 

képviseletet szándékozik nyitni a 
Baltikumban, pontosabban egye-
lőre Rigában, és fontos kül-
politikai eredményként könyvelik 
el azt is, hogy a napokban Kanada 
el ismerte Lettország függet -
lenségét. 

Arnold Rüütel egyébként 
megbeszéléseket folytatott az 
Egyesült Államokban és Kana-
dában élő észt emigránsok 
képviselőivel is. - A találkozó 
legje lentősebb tapasztalata: a 
vitatott részkérdéseket félretéve 
egységet kell teremteni a 
legfontosabb cél, a függetlenség 
helyreállítása érdekében - emelik 
ki a tallinni kommentárok. 

Nem enyhült 
a feszültség 

Jugoszláviában 
A szerb parlament a szoci-

alisták kezdeményezésére össze-
hívott tegnapi, keddi zárt ülésén 
tárgyaltak a horvátországi szerbek 
helyzetéről. Erre az ülésre halasz-
tódott a múlt hét péntekéről a 
belgrádi véres tüntetések tényeit 
kivizsgáló bizottság jelentésének 
meghallgatása és megvitatása is. 
A húsvéti szerb-horvát össze-
tűzések után viszonylag nyugodt a 
helyzet, bár számos tény utal a 
nem múló feszült légkörre. 

Horvátországban, Kninben -
mint hírlik - nem történik szinte 
semmi különös, ez azonban nem 
jelenti azt. hogy a feszültség 
alábbhagyott volna. Robbanások 
rázkódtatták meg a várost az 
éjszaka. Levegőbe röpítettek egy 
kávéházat és egy pékséget , 
amelynek horvát, illetve albán a 
tulajdonosa. Egy másik ház és egy 
órásüzlet is megrongálódott. Az 
illetékesek döntése értelmében 
szünetel a tanítás. A vonatok 
továbbra sem közlekednek, 
robbantásoktól tartva. Az egyik 
horvát falu lakói torlaszokat 
emeltek a helységbe vezető 
bekötőúton. 

Predrag Tyulafity, a szövetségi 
belügyi t i tkárság munkacso-
portjának vezetője szerint a horvát 
belügyminisztérium különleges 
egységeit keddre virradóra 
Plitvicéből Karlovác felé 
irányították, s felváltásukra 90 
goszpityi rendőr érkezett a 
helységbe. 

Szerbia északi tartományának 
képviselőházában együttes ülésen 
folytatták a pénteken abbahagyott 
munkát. A Vajdaság megannyira 
bírált végrehajtó szervének feje a 
horvátországi szerbekre gyakorolt 
terror miatt, mint mondta, 
felszólítja képviselőtársait, hogy 
tiltakozzanak a horvát szábomál. 
Az őt követő felszólaló viszont 
azt tartotta inkább fontosnak, 
hogy kerül jön már egyszer 
napirendre a tartomány áldatlan 
sajtóéletének problémája. Ezen az 
együttes ülésen tették szóvá, hogy 
egyes szlavóniai és baranyai 
községek Vajdasághoz való 
kapcsolásáról nem tárgyalnak, 
mivel kedden reggel erre 
vonatkozó kérelem érkezett az 
ottani szerb nemzeti tanács 
vezetőségétől. 

Koliger Károly 

Szegedi szenátorok 
Jenei Ferenc 

- Nem vagyok lokálpatrióta, 
nincs nosztalgiám, nincsenek 
Dörozsma-utánérzése im. De 
nagyon szeretném, ha a telepü-
lésrész önálló, modem kisvárossá 
fe j lődhetne . Ezzel szemben 
könnyen lehet, hogy alvó várossá 
válik. A dorozsmaiak mindig is 
bérmunkások voltak, kevés volt 
köztük a birtokos, akik néhány 
száz hold földdel rendelkeztek, s 
néhányuknak volt csupán kisebb 
szőlőjük az Öreghegyen. Kubi-
kosaink főként Orosházára jártak 
dolgozni, de építettek ország-
nagyobbító gátakat Hollandiában, 
a tenger ellen is. Ma a többségnek 
Szegeden van a munkahelye, s 
csak este tér haza. 

- Sokakban fölvetődött már: 
ideje lenne ismét önálló életet 
kezdeni. 

- Mindenki tudja: Dorö2smát 
1973-ban elnöki tanácsi rendelet 
és egy álnépszavazás egyöntetű 
állásfoglalása csatolta Szegedhez, 
azzal a homályos indokkal, hogy 
országos vállalatokat (például 
o la j ipar) nem lehet 3-4 
közigazgatási helyen működtetni. 
A város fűt-fát ígért, elsősorban 
az infras t ruktúra kiépí tését : 
csatornát , utat , te le font , s a 
művelődési ház felújítását. S mit 
tett? Épített egy óvodát a Jemey 
utcában (ugyanitt az iskola az 
akkori járási tanács, és nem 
Szeged pénzéből épült). Dorozs-
ma négysávos útja pedig a KPM 
pénzéből készült, igaz, sehová 
sem vezet - a templomnál véget 
ér. Itt a fákat is kivágták, 
bicikliutat épí te t tek rá - ma 
megpróbál juk pótolni a 
veszteséget a városgondnokság 
segí tségével . Tönkretet ték a 
Szentháromság tér parkját is. 

H a r m i n c n y o l c éves, két 
k i s f iú és egy k i s leány 
édesapja. Biológus csakúgy, 
mint felesége. Magánvállal-
kozóként egy biotechnológiai-
környezetvédelmi gmk-ban 
do lgoz ik . Kedvenc é te le 
nincs, szeret jókat enni-inni. 
kedvel i a f inom b o r o k a t . 
Ratkó-gyerekként hobbija a 
politika: középiskolás korától 
kezdve űzi - az a k k o r 
lehetséges szervezeti keretek 
k ö z ö t t : K I S Z , ké sőbb 
MSZMP, szakszervezet; 1989 
óta az SZDSZ tagja - e párt 
színeiben egyéni választóke-
r ü l e t b e n d i a d a l m a s k o d o t t 
D o r o z s m á n . A közgyűlés 
VGV-t fe lügyelő b i zo t t sá -
gának elnöke, a tudományos 
és f e l sőok ta t á s i b i zo t t s ág 
t i tkára , a környezetvédelmi 
bizottság tagja. 

eltávolították a gyönyörű pla-
tánokat és gesztenyefákat - ezen a 
területen a kiskunhalasi utat 

vezették át. Összesen tehát két 
főút halad a centrumon keresztül, 
s a tervek szerint az E5-ös is a 
falutól 3-800 méterre vezet majd, 
a vágóhíd és a kiskertek között -
védófasor és környezetvédelmi 
gát nélkül. 

- Miben reménykednek a 
peremterületek lakói a 
költségvetési vitában ? 

- A város szűkmarkúan bánik 
velünk - de pénze sincs. A 
tervezet nem számol a helyi 
adókkal (esetleg az iparűzési és a 
vál lalkozói kommunál is adó 
kivetése vihető keresztül), úgy 
gondolom, novemberre elfogynak 
a tar ta lékok. A dorozsmai 
bölcsődére 17 millió forintot kü-
lönített el a város - fedezet nélkül 
- , de mi szeretnénk új ABC-t is, 
és a tanácsháza felújítását. Ha 
ezek nem teljesülnek, újra fel kell 
vetni az önállóság kérdését. 

- Ha Dorozsma. akkor rossz 
közbiztonság.. 

- A rasszista és a cigánybarát 
szempontok ütköznek itt. A 
probléma, megítélésem szerint, 
mesterséges. Ugyanolyan bűnöző 
és deviáns gyerekek teremnek itt, 
mint a lakótelepeken Szegeden -
az ok ugyanaz: a rossz szociális 
helyzet. Ám tagadhatatlan az is, 
létezik a szervezett bűnözés -
sejtjük: van itt Dorozsmán egy 
c igánymaff ia . Megoldást a 
nemzetiségi kollégium jelentene: 
a gyermekek még megőrizhetők a 
társadalom számára, s a baptista 
egyház tudomásom szerint 
vállalkozna is a feladatra. 

(ódor) 

Rubel-szigor 

Mától a külföldre utazó szovjet 
turisták piaci árfolyamon szerez-
hetik be valutaellátmányukat, és 
korlátozták azt a valutameny-
nyiséget is, amit a kiván-
dorlók vihetnek magukkal — 
közölte a szovjet központi bank. 
Egy dollár turistaárfolyama mától 
huszonhét rubel lesz: ez a 
hivatalos árfolyam ötvenszerese, a 
korábbi turistaárfolyamnak pedig 
ötszöröse. A bank bejelentette 
továbbá, hogy személyenként a 
szovjet ál lampolgárok évente 
kétszáz dollárhoz juthatnak hozzá. 

Össznépi összekovácsolódás 

Honvédségi bonyodalmak 
Amire hétfőn Keleti György 

ezredes, HM szóvivő sem tudott 
biztosan válaszolni, s ami tegnap 
is bizonytalan információként 
jelent meg a magyar sajtóbán. 
mára bizonyossá vált: Für Lajos 
honvédelmi minisztertől 
felmentését kérte Lőrincz 
Kálmán, a Magyar Honvédség 
parancsnoka. A felmentési 
kérelem hátterében a honvédelmi 
miniszter egy március 22-i 
sa j tó tá jékozta tón tett nyilat-
kozata áll, melyben Für Lajos a 
honvédség parancsnokságát 
,.vízfejnek" minősítette a 
hadsereg tes tén, ezzel szem-
lél te tve. hogy a honvédség 
vezetése „ tú lmére teze t t" , és 
célozva az egymás mellett 
működő vezérkarra és honvéd-
ségparancsnokságra. 

A Magyar Nemzet tegnapi 
számában Lőrincz Kálmán 
lemondási kérelméről olyan 
értelemben nyilatkozott, hogy az 
a Honvédelmi Minisztér ium 
befolyásolási törekvéseirtek 
következménye, amely a had-
sereg függetlenségét korlátozná. 
A Magyar Honvédség parancs-
nokának kinevezési, illetve 
leváltási joga a fegyveres erők 

főparancsnokáé. tehát a 
köztársasági elnöké 

Lőrincz Kálmán altábornagy 
kérelmével ezért fordult tegnap 
Göncz Árpádhoz, aki végül nem 
fogadta el a Magyar Honvédség 
parancsnokának beosztásából 
való fe lmentési kérelmét -
közölte kedden kora délután a 
Par lamentben tartott sa j tó-

tájékoztatón Pick Róbert ezredes, 
főhadsegéd, a köztársasági elnök 
katonai irodájának vezetője. 

Elmondta: Göncz Árpád 
kedden délelőtt fogadta Für 
Lajost. A találkozót a hon-
védelmi miniszter kérte, aki 
á tnyúj tot ta a parancsnok fel-
mentési kérelmét. Az elnök és a 
miniszter négyszemközt tárgyalt. 

mondta a főhadsegéd. A 
megbeszélésen hangsúlyt kapott a 
Magyar Honvédség nemzeti 
jellege, pártok felelt állása; az a 
követelmény, hogy a honvédség 
nem lehet pártharcok színtere. Az 
átszervezés szükséges ahhoz, 
hogy az új védelmi koncepcióhoz 
alkalmazkodó korszerű struktúra 
alakuljon ki, de a honvédségnek 
inkább a középi rányí tó szer-
vezetei azok, amelyek nem 
felelnek meg a kor követel-
ményeinek. 

A szervezeti felépítésről szólva 
Pick Róbert e lmondta: ez 
majdnem minden országban eltér. 
Téves az az állítás, hogy 
Magyarországon kettős vezetés 
alakult ki. A Magyar Honvéd-
séget a parancsnok, Lőrincz 
Kálmán i rányí t ja . A parancs-
nokság alá tartozik a kiképzési, 
szárazföldi, légvédelmi, anyag-
technikai főcsoportfőnökség. A 
vezérkar pedig a legfelső tervező, 
szervező, koordináló szervezet, 
amely szintén a parancsnokság 
alárendeltségében működik 

Nagy László felvétele 
A miniszter és a tábornokok 

A tegnapi napon a politikai 
pártok megkezdték konzultá-
cióikat a megyei önkormányzattal 
augusztus 20-a megünnepléséről. 
Dr. Varga István a hivatal 
képviseletében azt hangsúlyozta: 
egyetlen megye már képtelen 
előteremteni az ünnep költségeit, 
ezért az Ópusztaszer Nemzeti 
Emlékbizottság és a megye ön-
kormányzatai mellett a finan-
szírozásba valószínűleg bekap-
csolódik az alföldi önkormány-
zatok szövetsége is. A jövőre 
nézve meggondolandónak tartotta, 
hogy a fenti tétel szerepeljen az 
állami költségvetésben, s újabb 
a lap í tványok. valamint a 
gazdasági ügyek intézésére 
Honfoglalás néven részvénytár-
saság létrehozását sürgette. A 
szervezőmunka pilléreit a 
következőkben jelölte meg: I. Az 
idei és az azt követő évek 
készítsék elő a honfoglalás 1100 
évfordulójának méltó megün-
neplését; az ópusitaszeri au-
gusztus 20-a legyen a megem 
lékezések egyik országos köz-
pontja: 2. El kell érni. hogy a terü-
let Szegeddel együtt a világ-
kiállítás egyik decentruma legyen. 

A megyei apparátus és a pártok 
képviselői egyaránt a nemzeti 
egység demonstrálását említet-
ték e lső helyen az ünneppel 
kapcsolatban. Az idei progra-
mot fe l tehetően ökumenikus 
istentisztelet nyitja meg. Nemzeti 

kisgazda részről megemlítették: jó 
lenne, ha a pápa látogatásának 
egyik ál lomása lehetne az 
emlékpark, de az önkormányzat 
szakemberei szerint még azt is 
nehéz lesz elérni, hogy a katolikus 
egyházfő egyáltalán megemlítse 
Ópusztaszert a Hősök terén. A 
szociáldemokrata párt képviselője 
arról szólt, hogy az első ország-
gyűlés színhelyén tartott megem-
lékezés - mivel a pápalátogatás 
valószínűleg nagy tömegeket 
vonz majd Budapestre 
protestáns attitűdökkel színez-
hetné az ökumenizmust . A 
résztvevők egyetértettek abban, 
hogy nagyon fontos, ki lesz az 
ünnepi szónok, s nem talált 
ellenkezésre az a gondolat, 
miszerint igen szerencsétlen lenne 
egy Torgyán József típusú 
személyiség fellépése Augusztus 
20-a délutánján az idén is néptánc, 
nép- és könnyűzene, valamint 
sport- és lovasbemutató várja az 
érdeklődőket. 

A megyei önkormányza t 
programtervezetét a pártok tovább 
vizsgálják, 5 újabb konzultációk 
lesznek augusztus 20-a megün-
nepléséről . Az Ópusztaszeri 
Nemzeti Emlékbizottsággal április 
19-én tanácskoznak e kérdésről 

MA: BIZOTTSÁGI ÜLÉSEK 

Lakásügyek, oktatás 
A városrendezési, -fejlesztési és -üzemeltetési bizottság az IKV 

idei évre vonatkozó lakóház-javitási tervét vitatja meg. és az 
állami tulajdonban lévő házingatlanok elidegenítésének helyzetét 
tekinti át délután 5 órakor a Dáni János utcában, az Ingat-
lankezelő Vállalat központjában. 

A szociális bizottság a városháza 101 sz. termében délután 4 
órakor jóváhagyja a végleges szociális önkormányzati bérlakás! 
jegyzékei. 

Az oktatási és ifjúsági bizottság a 112. sz. teremben negyed 5 
órakor a művelődési osztály és a Pedagógiai Intézet 
átszervezéséről tárgyal: egy pedagógiai szakértői csoport 
létrehozásáról, amely Szeged oktatási intézményeit szolgálná ki. A 
bizottság napirendjén szerepel a város nevelőotthonjai számának 
négyről háromra, esetleg kettőre való csökkentése, s az Ifjúsági 
Iroda - a közgyűlés korábbi határozata értelmeben megszűnt 
ónálló költségvetési szerv lenni - további sorsa is. 

Az ülések nyilvánosak. 


